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اسحـق ارزانـی

اقتصادی

گروه اقتصادی -ســید محمد 
اتابک در حاشــیه نوزدهمین جلســه 
هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران 
گفت: دغدغه هایی که امروز از سوی 
فعالان بخش خصوصی مطرح شــد 
بخشی از آن را ما می توانیم در وزارت 
صمــت با همفکری بخش خصوصی 
بر طرف کنیم که بخشــی از آن مربوط 
به تعرفه ها و بخش های دیگر اســت. 
لذا بخشی که مربوط به وزارت صمت 

است را حتماً حل می کنیم. 
اما بخشی از مسائل بین بخشی و 
مربوط به وزارتخانه های دیگر اســت 
لذا ما این مباحث را به صورت کوتاه، 
میان و بلند مدت برنامه ریزی کرده ایم 
تا با همفکری مرتفع شــود. وی بیان 
داشــت: تولید امروز نیاز به ســرمایه 
گذاری و نهادهایــی مثل انرژی دارد 
که امیدواریم مشکلات مربوط به این 

بخش هــا را حل کنیم. وزیر صمت در 
خصوص آخرین وضعیت رجیستری 
گوشــی های آیفون گفــت: در حال 
حاضر مستندی در این ارتباط ندارم، در 
فضای موجود باید چند بخش وزارت 
ارتباطات و صمت جلساتی را برگزار 
کننــد، هنوز اتفاق جدیدی نیفتاده، اما 

پیگیر هستیم.
واردات  نامــه  آئیــن 
خودروهــای کارکــرده اصلاح 

می شود
وی دربــاره وضعیــت واردات 
خودرو اظهار کرد: وضعیت بازار برای 
واردات خودرو در سال جاری مناسب 
بود، ارز خوبی برای این بخش داشتیم، 
به گونه ای که در پنج ماهه ســال جاری 
نســبت به ســال قبل میزان واردات 
ســه برابر افزایش یافــت. در بحث 
خودروهای کارکرده نیز بانک مرکزی، 
سازمان استاندارد و گمرک مباحثی را 
مطرح کردند که باید آن ها را حل کنیم 

و بخشنامه موجود نیازمند اصلاحاتی 
است زیرا با این بخشنامه ممکن است 
پول مردم از بین برود، بنابراین به دنبال 
یک بخشنامه درســت هستیم. وزیر 
صمت با اشــاره به استانداردهای ۸۵ 
گانه خودروســازان کــه باید به آن ها 
توجه کنند، اظهار کرد: جلسه ای را در 
همین رابطه برگزار کردیم و قرار است 
که این موضوعات پیگیری شود و باید 
بپذیریم که خودروهای تولیدی نیازمند 
بازنگری و دقت بیشتری هستند، ضمن 
اینکه صحبت های آن ها نیز باید شنیده 

شود. 
در همین راســتا کمیته راهبری 
خــودرو را تشــکیل داده ایم و از اتاق 
بازرگانی نیز تقاضــا داریم که در این 
کمیته حضور داشته باشند. امیدواریم 
آرامش در بازار خودرو ایجاد شــود و 
ما باید با خودروسازها هم در افزایش 
تولید صحبت کنیم که برنامه ریزی در 
حال انجام اســت، مقــداری ارز بری 

دارنــد و باید ارز بدهیم کــه بتوانند 
افزایش تولید دهند.

اتابک در رابطه به برنامه وزارت 
صمت برای افزایش صادرات فرش، 
گفت: در سال گذشته صادرات فرش 
با کاهش مواجه شــد، اکنون ساختار 
را تغییــر دادیم و در این راســتا نیز از 
میراث فرهنگــی و اتاق بازرگانی نیز 
درخواســت کمک کردیم و نیت این 
است که بتوانیم میزان صادرات فرش 

را افزایش دهیم.
وی در خصــوص ممنوعیــت 
واردات و صــادرات، گفــت: در این 
رابطــه از ســازمان توســعه تجارت 
درخواست کردیم تا کارهایی را انجام 
دهد، تعرفه هایی در این بخش وجود 
دارد که مانع انجام و پیشبرد کار می شود 
و توجیــه اقتصادی نیز ندارند، لذا این 
تعرفه ها باید اصلاح شوند و تدابیر لازم 
برای این موضوع نیز در نظر گرفته شده 
اســت. اگر این تعرفه ها اصلاح شوند 
تأثیر بالایی دارد چراکه حوزه تجارت 
مانند صنعت نیاز به ســرمایه گذاری 
ندارد. اتابک با بیان اینکه کمیته کیفیت 
زیرمجموعه ایــن کمیته خواهد بود، 
گفت: در خصوص رفع نابســامانی ها 

تلاش خواهم کرد که هیچ بخشــنامه 
خلق الســاعه را ابلاغ نکنم و در تمام 
کمیته های صنعــت، معدن و تجارت 
حتماً یک نماینده از بخش خصوصی 
که مورد قبول اکثریت اســت، حضور 
داشته باشــد. وی همچنین با اشاره به 
موضوع دانش بنیان ها و موضوعاتی که 
در برنامه هفتم توسعه قید شده است، 
گفت: برای این مساله وام های خاصی 
در نظر گرفته شده و تاکید روی فشار 
آوردن روی این رشــته خاص است و 
آنطور که برنامه ریزی شده تا ۱۵ مهرماه 
این موضوع تعیین تکلیف خواهد شد.
امســال بــرق کافــی بــه 
شهرک های صنعتی و بخش های 

تولیدی نرسید
وزیر صنعــت، معدن و تجارت 
در خصــوص فضای کســب وکار و 
نیروگاه ها نیز اظهار کرد: مشکل اصلی 
که در این رابطه وجود داشت این بود 
که صنعت برق در شرایط کمبود روی 
نیروگاه های بخش صنعت حساب باز 
می کرد و این مســاله موجب شده که 
بخش تولید نتوانــد کار خود را پیش 
ببــرد برای این موضــوع نیز تدابیری 
لحاظ شده اســت، زمانی که تولید از 

چرخه اقتصاد خارج شود تورم بر سر 
سفره ها قدم می گذارد؛ لذا باید به این 
موضوع توجه جدی شود. وی با تاکید 
بر اینکه اقدامی که صورت گرفت برای 
نیروگاه های خصوصی درست نبود به 
همیــن دلیل چاره اندیشــی صورت 
گرفت و از نظــر قانونی این موضوع 
تعیین تکلیف شد، تصریح کرد: اکنون 
برای واحدهای تولیدی تسهیلاتی در 
این راســتا تخصیص می یابد و دیگر 
نگرانــی در این رابطه وجــود ندارد. 
وزیــر صنعت، معــدن و تجارت در 
خصوص تســهیلات نیز گفت: میزان 
تسهیلات نســبت به سال گذشته ۱۸ 
درصد افزایش یافته است، اما این میزان 
با توجه به ضریب تورم در کشور اصلًا 
کفایت نمی کند، سرمایه گذاری ثابت در 
کشور منفی شده که نتیجه آن استهلاک 
بیش از اندازه اســت. در حال حاضر 
کارخانه ها نیازمند سرمایه در گردش 
هستند که در این راستا هماهنگی هایی 
صورت گرفته تا ســرمایه در گردش 
این بخــش افزایش یابد. وزیر صمت 
در خصوص رشد ۱۳ درصدی بخش 
معدن و ســرمایه گذاری در این بخش 
عنوان کرد: قطعاً ۱۳ درصد رقم بالایی 

نیست که ســابقه آن در کشور وجود 
داشته باشــد، اکنون ماشین آلات کهنه 
هستند و شــرایط به گونه ای است که 
نمی توانیم به نقطه مطلوب برســیم و 
نیازمند ســرمایه گذاری هستیم، اگر 
شما نسبت اشتغال را به ارزش افزوده 
در نظــر بگیرد این اعداد تطابق ندارند 
که بخشــی از علت آن خام فروشــی 
اســت، اما این مســاله به معنی توقف 
کامل خام فروشــی نیست؛ اما باید آن 

را تسری دهیم.
اتابک در خصوص جهش تولید 
و اقداماتی که در این راستا می بایست 
صورت بگیرد، گفت: بیشترین مشکلی 
کــه در این رابطه بــا آن درگیر بودیم 
مربوط به زیرســاخت های انرژی بود 
چرا که امسال برق کافی به شهرک های 
صنعتی و بخش های تولیدی نرسید و 
این مساله بیشــترین تأثیر را در رشد 
تولید داشت. بنابراین باید در این حوزه 
سرمایه گذاری صورت بگیرد چرا که 
اکنون مشکل انرژی یک مساله فراگیر 
اســت و اگر این مساله برطرف نشود 

چالش های زیادی را خواهیم داشت.
جداســازی بــرق صنعت 

اهمیت زیادی دارد
وی گفــت: جداســازی بــرق 
صنعــت اهمیت زیــادی دارد و باید 
انرژی های نــو را نیز توســعه دهیم 
چراکه تنها در این شــرایط می توانیم 
مشــکلات مربوط به بخش صنعت را 
در حوزه انرژی برطرف کنیم. علاوه بر 
این مشکل دیگر بحث میزان ارز است 
که درخواســت افزایــش ارز از بانک 
مرکــزی را داده ایم که با تعیین تکلیف 
این ارزها را نیز توزیع خواهیم کرد. به 
گفته وزیر صمت، در بحث تعطیلات 
هنوز تصمیم قطعی اخذ نشده و دولت 

این موضوع را اعلام خواهد کرد. 
اتابــک با بیان اینکه تلاش ما این 
است که وزارت را اقتصادی اداره کنیم، 
گفت: اقتصادی اداره کردن به دولت و 
بخش خصوصی بر می گردد. سعی ما 
این خواهد بود که رفاه را بین خودمان 
ایجاد کنیم تا بعد از آن این موضوع بین 

عامه مردم ایجاد شود.

وزیر صمت خبر داد؛

اصلاح آیین نامه واردات 
خودروهای کارکرده

وزیر صمت با بیان اینکه واردات خودرو در پنج ماهه امسال نسبت به سال قبل سه برابر افزایش 
یافت، گفت: بخشنامه فعلی واردات خودروهای کارکرده نیازمند اصلاحات است. 

آخرین تصمیم درباره سهام عدالت؛

خرید و فروش سهام عدالت چه زمانی آزاد می شود؟
گروه اقتصادی - حجت الله صیدی در جمع خبرنگاران در خصوص تعیین تکلیف  و آزادسازی سهام عدالت گفت: 

به زودی در خصوص آزادسازی سهام عدالت و تعیین تکلیف آن تصمیم گیری خواهیم کرد و نتیجه آن را اعلام می کنیم.
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: آزادسازی سهام عدالت در دستور کار قرار گرفته و به زودی تعیین تکلیف 
خواهد شد.  حجت الله صیدی در جمع خبرنگاران در خصوص تعیین تکلیف  و آزادسازی سهام عدالت گفت: به زودی در 

خصوص آزادسازی سهام عدالت و تعیین تکلیف آن تصمیم گیری خواهیم کرد و نتیجه آن را اعلام می کنیم.
 وی درباره اینکه آیا خلأ قانونی برای برخورد با نشت اطلاعات در بازار سرمایه و سازمان بورس وجود دارد و آیا برخورد 
با متخلفان اردیبهشت ماه ۱۴٠۱ دنبال می شود، گفت: در حال حاضر برای برخورد با تخلف نشت اطلاعات در بازار سرمایه 
قانون داریم و قرار نیست قانون وضع کنیم و برای این موضوع از تمام ظرفیت های قانونی استفاده می کنیم تا شفافیت ارتقا 
پیدا کند.  وی ادامه داد: جزئیات برخورد با متخلفان اردیبهشت ماه ۱۴٠۱ را اعلام خواهیم کرد اما وظیفه ما این است که این 
مسأله را به نحو مسالمت آمیزی دنبال کنیم تا دیگر از این اتفاقات رخ ندهد و احیانا اگر جابجایی منافع خارج از قاعده بوده 
به بورس برگردد.  رئیس سازمان بورس همچنین درباره مسأله قیمت های دستوری در بازار گفت: با نرخ گذاری دستوری 
مخالف هستیم چراکه به نوعی دستکاری بازار است و نظام طبیعی عرضه و تقاضا در بازار را بهم می زند بنابراین موضوع را 
از طریق رایزنی و مذاکرات با دستگاه های مربوطه از جمله وزارت صمت، کشاورزی و نفت پیگیری می کنیم. از این طریق 

می توانیم از به تدریج از فضای نرخ گذاری دستوری که به ضرر اقتصاد است ، خارج شویم.

 
گــروه اقتصــادی  -  عضــو هیئت 
علمی دانشــگاه تربیت مدرس با موشکافی 
مولفه های اقتصادی کلان ایران، حال و روز 

این روز های اقتصاد را پیش بینی کرد.
مرتضــی عزتی، اقتصــاددان و عضو 
هیئت علمی دانشگاه تربیت مدرس با اشاره 
به اهمیت اولویت رشــد اقتصادی در دولت 
چهاردهم اظهار داشت: در همه کشور های 
دنیا، رشــد اقتصادی هدف اول اســت و در 
کشور ما نیز باید به این موضوع توجه ویژه ای 
شود. اگر در سال هایی، رشد اقتصادی هدف 
نخستِ کشور نبوده اســت، نشان می دهد 
که بــه بیراهه رفته بودیم. وی افزود: در کنار 
این موضوع مهم، باید توجه داشت که رشد 
اقتصادی الزاماً با افزایش تورم همراه نیست. 
به گونه ای که رشــد اقتصادی با تورم بسیار 
ناچیز، در بیشتر کشور های دنیا حاصل شده 

است. بنابراین در همه دنیا به این مسئله توجه 
می شود که اندکی تورم نیاز است تا حرکت 

چرخ اقتصاد تسهیل شود.
عزتــی گفت: حال در کشــور ما، نگاه 
تصمیم گیــران در دولت چهاردهم به ناچیز 
شدن نرخ تورم نیست و آنها می خواهند نرخ 
تورم ۴٠ درصــدی را کاهش دهند. این در 
حالی است که از ســال های ۱۳۹۹ و ۱۴٠٠ 
نرخ تورم بالا رفت و از ســوی دیگر در سال 
۱۴٠۲ سیاســت های ضد رشد اقتصادی نیز 
به بهانه کاهش تورم اجرا شــد. در نتیجه به 
رشــد اقتصادی، ضربه شدیدی وارد شد و 
در ســال های ۱۴٠۲ و ۱۴٠۳، جذب سرمایه 
گذاری به شــدت افت کــرد و نرخ خالص 
سرمایه گذاری، منفی شد. به وضوح روشن 
است که تداوم این روند تا پایان سال جاری، 
منجر به منفی شــدن رشــد اقتصادی ایران 

می شــود. این استاد اقتصاد در ادامه پیرامون 
راهــکار پیشــنهادی به دولــت چهاردهم 
برای تغییــر روند مذکور گفت: معتقدم اگر 
سیاست های دولت بر افزایش سرمایه گذاری 
در بخش واقعی اقتصاد متمرکز شود، می توان 
به بهبود و تغییر ریل رشــد اقتصادی امیدوار 

بود. 
عضــو هیئت علمی دانشــگاه تربیت 
مدرس در خصوص وضعیت تورم نیز تأکید 
کرد: روند فعلی تورم به گونه ای است که اگر 
این مســیر ادامه پیدا کند، تا آخر ســال نرخ 
تــورم به زیر ۳٠ درصد کاهش می یابد. البته 
اگر سیاســت های ضد رشد اقتصادی را هم 
حذف کنیم، می توانیم بدون افزایش تورم به 

سمت رشد اقتصادی حرکت کنیم.
به گفته وی، شــواهد نشان می دهد که 
به علت رکود شدیدی که امسال با آن مواجه 
هستیم، نرخ تورم به طور قطع کاهشی است، 
حتی اگر دولت هیچ سیاست کنترلی جدیدی 
هم در دســتور کار نداشته باشد، تورم تا آخر 
سال نزولی اســت؛ بنابراین با این اوصاف، 
دولت فقط باید به فکر رشد اقتصادی باشد 
و به هیچ وجه، نباید تــورم در اولویت های 
دولت باشــد. تأکید می کنم اگر تا پایان سال، 
هیچ سیاســت تورمی شدیدی اجرا نشود و 
یا اتفاق سیاســی و امنیتی اتفاق نیفتد و نرخ 
ارز را بتوان کنترل کرد، به طور قطع تورم در 
مسیر کاهشی در سال جاری است، زیرا تقاضا 

در بخش های مختلف اقتصادی نظیر مسکن، 
تحت تأثیر افت درآمد مردم، به شدت کاهش 
پیدا کرده است و تولیدکننده و عرضه کننده 
کالا، ناچار هستند که قیمت را پایین بیاورند.

این کارشــناس اقتصادی با اشــاره به 
اینکه هدف اصلی دولت باید افزایش جذب 
سرمایه گذاری باشد، ادامه داد: هیچ اقدامی جز 
سرمایه گذاری، رشد اقتصادی را بالا نمی برد. 
در حقیقــت با توجه  به وجود نیروی کار در 
کشور، تنها محدودیت رشد اقتصادی، نبود 

سرمایه گذاری مناسب و قابل توجه است.
عزتی افــزود: با توجه  به محدود بودن 
ســرمایه های داخلــی، نمی توان به رشــد 
اقتصادی بالایی دســت یافت. بنابراین اگر 

رشــد اقتصادی بالا می خواهیم، باید منابع 
جدیدی وارد اقتصاد کنیم. این در حالی است 
که منابع مورد نیاز در داخل کشور وجود ندارد 
و باید به سراغ سرمایه گذاری خارجی برویم. 
هرچند معتقدم یکی از موانع اصلی در برابر 
جذب سرمایه گذاری خارجی، سیاست های 
غلط دولت هاست که امنیت سرمایه گذاری 
خارجی را تهدید می کند. وی در خصوص 
پیش بینی روند رشــد اقتصادی ایران گفت: 
اگر سرمایه گذاری در بخش واقعی اقتصاد، 
همین امروز انجام شــود، سال آینده به رشد 
اقتصادی دســت پیدا می کنیم. اما اگر سال 
آینده سرمایه گذاری داشته باشیم، سال بعدتر 
به رشد اقتصادی می رسیم. به بیان دیگر، اگر 
در نیم سال دوم، در بخش های واقعی اقتصاد، 
سرمایه گذاری انجام شود، روند منفی رشد 
اقتصــادی کاهش پیدا می کند و شــاید هم 

متوقف شود. 
عزتی در خصوص برآورد میزان جذب 
سرمایه مورد نیاز برای رشد اقتصادی کشور، 
توضیح داد: اگر بخواهیم رشد اقتصادی را در 
محدوده صفر درصد نگه داریم، باید حدود 
۷٠ میلیارد دلار سرمایه گذاری داشته باشیم 
و اگر بخواهیم از منابع حاشــیه ای به عنوان 
بهره وری یا افزایش استخدام نیروی انسانی، 
به افزایش رشــد اقتصــادی کمک کنیم، آن 
زمــان می توانیم با کمک گرفتن از این منابع 
به همراه ۷٠ میلیارد دلار ســرمایه گذاری، به 
رشــد اقتصادی بالا دست یابیم. در حقیقت 
۷٠ میلیــارد دلار در ســال، تنها برای حفظ 
سرمایه های موجود اســت و اگر بخواهیم 
وضع اقتصاد بهتر شــود و رشــد اقتصادی 
معنادار داشــته باشــیم، باید به دنبال جذب 

سرمایه بالاتر از ۷٠ میلیارد دلار باشیم.

طالع بینی اقتصاد ایران تا پایان سال ۱۴۰۳

سه دستور فوری همتی به رییس جدید سازمان بورس

گــروه اقتصــادی - معرفی 
آیفــون ۱۶ در روزهــای گذشــته و 
همچنین وعده وزیر ارتباطات دولت 
چهاردهم برای پیگیری رجیستر شدن 
گوشــی های آیفون، بار دیگر مسئله 
ممنوعیــت واردات این برنــد را در 
رسانه ها مطرح کرد. معرفی آیفون ۱۶ 
در روزهای گذشــته و همچنین وعده 
وزیر ارتباطات دولت چهاردهم برای 
پیگیری رجیستر شــدن گوشی های 
آیفــون، بار دیگر مســئله ممنوعیت 
واردات ایــن برنــد را در رســانه ها 
مطرح کــرد. این بار اما رئیس انجمن 
تلفن همراه ادعا کرده اســت که با لغو 
ممنوعیت واردات آیفون، درآمد دولت 
افزایش پیدا خواهد کرد. عبدالمهدی 
اسدی در این رابطه می گوید: »اگر قرار 
باشد که ممنوعیت واردات گوشی های 
آیفون برداشــته شــود نیاز به بعضی 
تغییرات گمرکی دارد. تعرفه گمرکی 
واردات باید افزایش پیدا کند. اگر قرار 
باشــد واردات آیفون ۱۴ به بعد را باز 
کنند مجدداً افزایــش تعرفه می دهند 
و بعــد واردات آزاد می شــود. یعنی 
تعرفه ای که الان ۲٠ تا ۳٠ درصد است 

بیشتر می شود.« پیش از این نیز برخی 
مخالفان اعمال محدودیت در واردات 
گوشی های گران قیمت با تخمین میزان 
قاچاق این گوشی ها به کشور، درآمد 
از دســت رفته دولــت از این محل را 
محاسبه کرده بودند؛ درآمدی که همپا با 
افزایش نرخ ارز، جای رشد هم دارد؛ اما 
با این وجود، چرا این ممنوعیت اعمال 
شده و همچنان پابرجاست؟ تصوری 
که در ذهن بخش عمده ای از مخاطبان 
وجود دارد، این است که دولت به دلیل 
ناکارآمدی و تنگ نظری برخی افراد، 
به مانند ســایر بخش های دیگر، قید 
کسب این درآمد را هم زده است. البته 
برداشت بدبینانه تری هم وجود دارد؛ از 
همان ابتدا شائبه رانت و تصمیم سازی 
مافیایی برای گوشی های آیفون مطرح 

بود و البته همچنان نیز وجود دارد.
اما واقعیت چیســت؟ آیا عده ای 
در دولت برای تأمین منافع شــخصی، 
جلوی درآمدزایی دولت را گرفته اند؟! 
آیا پای مافیای ســایر برندها در میان 
است؟ آیا چنانکه برخی رسانه ها همنوا 
با بعضی نماینــدگان مجلس مدعی 
شدند تصمیم ممنوعیت واردات آیفون 

صرفاً به دلیل آمریکایی بودن این برند 
بــوده و باید آن را یــک مقابله به مثل 
نه چندان متوازن و تا حدودی مضحک 

تفسیر کرد؟
واردات بیشــتر، درآمــد بالاتر؛ 

ایده ای که دولت را از پا در می آورد
فارغ از اختلاف نظرات بر ســر 
ممنوعیت واردات گوشی های آیفون، 
آیا در نظر گرفتن ایده آزادسازی واردات 
به منظور دستیابی به درآمد بیشتر که در 
ظاهر جذاب و شــدنی است، توصیه 
عاقلانه ای برای دولتمردان به شــمار 
می رود؟ پیش از پاسخ به این پرسش ، 
باید چندین مسئله را در نظر گرفت و 
از نــگاه تک بعدی پرهیز کرد. در نگاه 
نخست واردات هرگونه کالا به کشور 
که مشــمول پرداخت حقوق ورودی 
باشد، درآمد دولت را افزایش می دهد، 
اما آیا باید تنها همین تک عامل را مبنای 
قضــاوت قرار دهیم؟ با این طرز فکر، 
نســخه »واردات بیشتر، درآمد بالاتر« 
بــرای سیاســت گذاری اقتصادی در 
ایران پیچیده می شود که نتیجه ای جز 
تکرار متوالی بحران های ارزی در پی 
نخواهد داشت! در همین رابطه، عامل 

مهــم دیگری که بایــد آن را در اعمال 
یــا عدم اعمال محدودیت صادراتی و 
وارداتی در نظر گرفت، لزوم برقراری 
موازنه تجاری اســت؛ »تراز تجاری« 
یکی از شــاخص های کلیدی اقتصاد 
کلان اســت که جریان صــادرات و 
واردات را در یــک دوره زمانی معین 

اندازه گیری می کند.
هر چند برای ســنجش سلامت 
اقتصاد یک کشــور، اکتفا به یک عامل 
صحیح نیســت و باید شاخص های 
دیگر نظیر نرخ تــورم، میزان بیکاری 
و رشــد اقتصادی را در نظر گرفت اما 
با توجه به رکود اقتصادی چند ســال 
اخیر و همچنین اثرگذاری تحریم های 
اقتصادی- که مسیر حصول درآمدهای 
ارزی را مسدود می کند-، دستیابی به 
تراز تجاری مثبت برای ایران، بســیار 
مهم و حیاتی است. اما در حال حاضر 
وضعیت تراز تجــاری ایران چگونه 
اســت؟ آیا می توان نســخه »واردات 
بیشــتر کالاهــای مصرفــی با هدف 
حداکثرسازی درآمد دولت« را صادر 
کــرد. آمارهــای گمرک، از کســری 
تجاری ۱۶.۷ میلیارد دلاری در ســال 

گذشــته خبر می دهنــد؛ در پنج ماهه 
ابتدایی سال جاری نیز میزان کسری به 
۴.۵ میلیارد دلار رسیده است. بررسی 
آمارها نشــان می دهد در طی ۱۳ سال 
گذشته، تنها در سه سال )۱۳۹۴، ۱۳۹۵ 
و ۱۳۹۷( شاهد مثبت شدن تراز تجاری 
بودیم و در بقیه ســال ها تراز تجاری 
همواره منفی بوده است؛ مسئله ای که 
از آن بــه عنوان یکــی از عوامل بروز 
تنش های ارزی یاد می شــود؛ چرا که 
در چنین شرایطی، میزان تقاضای ارز 
نســبت به عرضه افزایــش یافته و در 

نهایت قیمت ها افزایش می یابد.
منفی بودن تراز تجاری در دو سال 
گذشته کار را به جایی رساند که برای 
نخستین بار طی ســالیان اخیر، میزان 
صادرات نفت توسط گمرک اعلام شد 
تــا حدود زهر منفی بودن تراز تجاری 
گرفته شــود، هر چند کــه اتخاذ این 

راهکار نیز تأثیر معکوس داشت.
در همین بین ، مسئولان اقتصادی 
با صدور انواع و اقســام دســتورها و 
بخش نامه ها در پی آن بودند که میزان 
صــادرات و ارزآوری افزایش یافته و 
از سوی دیگر میزان واردات کالاهای 

مصرفی )که ارتباط مســتقیمی که با 
تولید ندارند( کاهــش یابد. بنابراین 
ریشه اعمال ممنوعیت های وارداتی از 
قبیل لوازم خانگی، خودرو و یا پوشاک 
را در همین مســئله باید جست وجو 

کرد.
 بنابرایــن هر چند ممنوعیت این 
کالاها، مشکلاتی را در بازار این کالاها 
در ایران بوجود آورده و در برخی موارد، 
مصرف کنندگان را به زحمت انداخته 
است، اما به نظر می رسد برای گریز از 
شرایط فعلی و به منظور کاهش واردات 
کالا به کشور، تصمیمی اجتناب ناپذیر 
بود. شــوخی تلخ؛ واردات را ممنوع 
می کنیم اما جلوی قاچاق را نمی گیریم

بایــد به این موضوع نیز اشــاره 
کرد که بجز خــودور، مابقی کالاهای 
ممنوع الورود به کشور به سادگی و از 
طریق قاچاق در بازار یافت می شــود 
و اتفاقــاً به دلیل عدم پرداخت مالیات 
و حقــوق ورودی، بعضاً نســبت به 
کالاهــای قانونی، از مزیت قیمتی هم 
برخوردارنــد؛ مســئله ای که ضعف 
مقابلــه با قاچاق را به رخ مســئولان 
کشــور می کشد. بنا بر اذعان مسئولان 

ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز، سالانه 
حــدود ۱۲ تا ۱۵ میلیــارد دلار کالا به 
صورت قاچاق وارد کشــور می  شود. 
باید اضافه کرد که این مقدار قاچاق در 
محاسبه تراز تجاری نیامده است؛ با این 
حساب وضعیت اقتصاد ایران در این 
شاخص با در نظر داشتن مسئله قاچاق، 
وخیم تــر نیز خواهد شــد. با در نظر 
گرفتن این ملاحظات، شاید استدلال 
مخالفان ممنوعیت واردات گوشی های 
آیفون مبنی براینکه، این کالا به عنوان 
یک کالای مصرفی که تقاضای ارز را 
افزایش می دهد و باید جلوی واردات 
آن را گرفت، شنیدنی باشد و مخاطب 
نســبت به آن قضــاوت منطقی تری 
داشــته باشد؛ هر چند که میزان قاچاق 

و واردات غیرقانونــی ایــن برند نیز 
بســیار بالا بــوده و وزارت ارتباطات 
و وزارت صمــت بایــد در این زمینه 
پاسخگو باشند. در مجموع باید گفت 
چالش ممنوعیت یا آزادسازی واردات 
گوشی های آیفون تا حدودی پیچیده 
است و باید از نسخه پیچی های اشتباه 
و عوام فریبانه در این خصوص پرهیز 
کرد؛ از طرفی نمی توان ضعف و تعلل 
در مقابله با قاچاق را مانع تصمیم گیری 
فرض کرد و از طرف دیگر با این حجم 
قاچاق، دولت با اصرار بر این تصمیم 
بدون اتخاذ راهکار جدی برای مقابله 
با قاچاق، تنها خــود را از درآمدهای 
 ناشی از واردات قانونی محروم ساخته

 است.

گروه اقتصــادی - وزیر اقتصاد 
گفت: رشــد اقتصادی ، کنترل تورم و 
جلوگیری از بیکاری است اگر این موارد 
محقق شود یعنی مسئولان موفق بودند. 
وزیر اقتصاد خواستار اجرای سه نکته از 
جمله ایجاد شفافیت و مقابله با فساد از 

سوی رییس سازمان بورس شد.
 عبدالناصر همتــی، وزیر اقتصاد 
در آیین تودیع و معارفه رییس سازمان 
بورس گفت: رییس سازمان بورس سه 
وظیفه مهم بر عهده دارد، یکی اینکه به 
اصطلاح کتش را در بیاورد و در وســط 
میدان باشــد، دوم اینکه ماهی یکبار با 
خبرنگاران و فعالان بازار جلسه برگزار 
کند و در مسایل مختلف موضع گیری 
کند. نکته ســوم هم برخورد با فساد و 

شفاف سازی اســت. خبرهایی به من 
رســیده و فعالان بــازار از عملیاتی که 
در مجموعه بــازار اتفاق میافتد گلایه 
می کننــد.  وی گفت: به من گفته اند که 
در سخنرانی ها مثبت صحبت کنم، اظهار 
داشــت: رهبری شعار امسال را جهش 
تولید با مشــارکت مردمی نام گذاری 
کردند اما آمار ســه مــاه بانک مرکزی 
می گوید توفیق رشــد تا پایان رشد بالا 
نیست و بعید است که تا پایان سال نرخ 
رشــد حتی به ۴ درصد برسد و مهم این 
است که این رشد با کیفیت و به رفاه مردم 
منجر شود.  همتی تاکید کرد: هزار آیین 
نامه بنویسم اما تورم بالا و رشد اقتصادی 
پایین باشد، بی فایده است و در شرایطی 
که کشــورهای دیگر چهارنعل رشــد 

می کنند ما رقابت بین المللی را از دست 
می دهیم. اگر کشورها به رشد رسیدند به 
این دلیل بوده که به بازارهای مالی تکیه 
کرده و اگر به این کشورها فخرفروشی 
می کننــد به دلیل قدرت بالای مالی آنها 
است اما در ایران هنوز درباره هماهنگی 
ســازمان های مختلف حرف می زنیم و 
اینکه چه کســی مقصر است، معتقدم 
همه مقصیر هســتیم چراکه حکمرانی 

اقتصادی کشور اشتباه است.
رشــد اقتصادی ، کنتــرل تورم و 
جلوگیری از بیکاری است اگر این موارد 
محقق شود یعنی مسئولان موفق بودند. 
حضور جلسات مختلف مهم است اما 
خروجی کار منم اســت. به عنوان مثال 
تا امروز فرصت نکرده ام در دفتر خودم 

بنشینم چراکه جلسات متعددی داشته 
ام اما همانطور که اشــاره شد خروجی 
جلسات مهم است. در بازار سرمایه هم 
به همین صورت اســت. از سوی دیگر 
بایــد به این نکته توجــه کرد که وقتی 
ارزش یک شــرکت در دنیــا دو برابر 
مارکت کپ ۱۴٠میلیــارد دلاری بازار 
سهام ایران اســت، این وضعیت قابل 
قبول نیســت و باید اصلاح شود.  وی 
افزود انتظار من از آقای صیدی این است 
که فکری برای اندازه بازار و مارکت کپ 
داشــته باشند.  همتی گفت: با قطع برق 
تولید نابود میشود و از اهداف پیش بینی 
شده عقب می افتیم.  وزیر اقتصاد تاکید 
کرد: شنیدم برای قهوه ارز ترجیحی و ۴۵ 
هزار تومانی اختصاص می دهند چرا باید 

از ســرمایه گذاران ارز را بگیریم و با آن 
قهوه وارد کنیم و همان قهوه را هم مردم با 
چند برابر قیمت در بازار خریداری کنند. 
درست است که قهوه فراگیر شده و دیگر 
همه قهــوه می خورند اما چرا باید نرخ 
ترجیحی به آن اختصاص دهیم.  همتی 
با اشاره به اینکه، بورس باید مرکز تامین 
اعتباری کشور شود، گفت: تمام بار روی 
دوش سیستم بانکی است که باید اصلاح 
شــود. اصلاح نرخ ســود وقتی محقق 
می شــود که بانک های ما تراز باشند. با 
همکاری تیم اقتصادی تلاش می کنیم تا 
نرخ بهره را کنترل کنیم و برای تامین مالی 
روی بازار سرمایه تکیه کنیم. امروز پنجاه 
میلیون ســهام دار داریم اما فعالان بازار 

خیلی کم شده اند که باید اصلاح شود.

آیا رجیستر آیفون، دولت را پول دار می کند؟!

وضعیت بــازار برای واردات خودرو در ســال 
جاری مناســب بود، ارز خوبــی برای این بخش 
داشــتیم، به گونه ای که در پنج ماهه سال جاری 
نســبت به ســال قبل میزان واردات ســه برابر 
افزایش یافــت. در بحث خودروهــای کارکرده 
نیز بانک مرکزی، ســازمان اســتاندارد و گمرک 
مباحثی را مطرح کردند که باید آن ها را حل کنیم و 
بخشنامه موجود نیازمند اصلاحاتی است زیرا با 
این بخشــنامه ممکن است پول مردم از بین برود، 
بنابراین به دنبال یک بخشــنامه درست هستیم.
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